

工程地质领域当前值得关注的两个科学问题

杨志法^①, 尚彦军^①, 李天斌^②, 李丽慧^①, 张中俭^①

① 中国科学院地质与地球物理研究所工程地质力学重点实验室 北京 100029;

② 成都理工大学地质灾害防治与环境保护国家重点实验室 成都 610059

TWO CHALLENGING ISSUES WORTH OF ATTENTIONS IN ENGINEERING GEOLOGY NOWADAYS

YANG Zhifa^①, SHANG Yanjun^①, LI Tianbin^②, LI Lihui^①, ZHANG Zhongjian^①

① Key Lab. of Engineering Geomechanics, Institute of Geology and Geophysics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100029;

② State Key Lab. of Geo-hazard Prevention and Geo-environment Protection of Chengdu University of Technology, Chengdu 610059

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (1248 KB) HTML (KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要 进入21世纪后,随着我国国民经济的持续发展,岩石工程建设越来越多、规模越来越大、地下工程埋深也越来越大,工程地质研究者面临着新的挑战:在对一些建在前所未有深度的岩石地下工程(如深达2500m的锦屏Ⅱ级电站输水隧洞)进行工程地质条件评价时,岩体结构是否仍起制约作用?对一些重大岩石工程的长期(如长达200a以上)稳定性问题,应如何预测?本文将就上述两个科学问题进行讨论,为相关岩石地下工程的设计和研究者提供参考。

关键词: 岩体结构控制论 岩石地下工程 深埋 古地下工程 长期稳定性

Abstract: In the 21 century, many higher-speed, larger-scale, deeper buried rock engineering constructions are developed with the development of national economy in China. Therefore, there are two new challenging issues for the researchers of engineering geology. Whether do the rock structures still control the behavior of the rock mass when the engineering construction is buried 2500m below ground surface? an example is the water convey tunnel in Jinpin II power station. How do we predict the long-term stability of important rock engineering constructions? This paper examines and discusses the two issues. Some useful data are provided for the designer and researcher of deep rock underground engineering as references.

Key words: Rock structure control theory Rock underground engineering Deep buried Ancient underground engineering Long-term stability

收稿日期: 2012-10-20;

基金资助:

成都理工大学地质灾害防治与环境保护国家重点实验室课题(SKLG2011K007);中国科学院特别资助项目(KZZD-EW-05-02);国家自然科学基金项目(40972198 41172269);国家重点基础研究发展规划(973)项目(2010CB732001)资助

作者简介: 杨志法,主要从事工程地质和岩石力学科研工作.Email:xinxin50@sina.cn

引用本文:

. 工程地质领域当前值得关注的两个科学问题[J]. 工程地质学报, 2013, 21(4): 481-486.

. TWO CHALLENGING ISSUES WORTH OF ATTENTIONS IN ENGINEERING GEOLOGY NOWADAYS[J]. Journal of Engineering Geology, 2013, 21(4): 481-486

[1] 钱学森, 于景元, 戴汝为. 一个科学的新领域-开放的复杂巨系统及其方法论[J]. 自然杂志, 1990, 13(1): 3~5.

Qian Xusen, Yu Jingyuan, Dai Ruwei. A new science field-open complex giant system and its theory. Nature Magazine, 1990, 13(1): 3~5

[2] 杨志法. 系统科学在工程地质力学中的应用[A]. 中国科学院地质研究所工程地质力学开放研究实验室1992年年报[C]. 北京: 地震出版社, 1993, 127~136.

[3] Yang Zhifa. Practice of the system science in the engineering geology mechanics. Annual Report of Engineering Geology Mechanics Laboratory, Institute of Geology, Chinese Academy of Sciences, 1992. Beijing: Seismology Press, 1993, 127~136.


[4] 谷德振. 岩体工程地质力学基础[M]. 北京: 科学出版社, 1979.

[5] Gu Dezhen. Engineering Geomechanical Basement of Rock Mass. Beijing: Science Press, 1979.

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- [6] Wang Sijing, Yang Zhifa, Liu Zhuhua. Analysis on Surrounding Rock Stability for Underground Projects. Beijing: Science Press, 1984, 282
- [7] 孙玉科, 牟会宠, 姚宝魁. 边坡岩体稳定性分析[M]. 北京: 科学出版社, 1988.
- [8] Sun Yuke, Mou Huichong, Yao Baokui. Slope Stability Analysis of Rock Mass. Beijing: Science Press, 1988.
- [9] 孙广忠. 岩体力学基础[M]. 北京: 科学出版社, 1983.
- [10] Sun Guangzhong. Mechanical Basement of Rock Mass. Beijing: Science Press, 1983.
- [11] 孙玉科. 谷德振教授的学术思想——纪念谷德振教授诞辰80周年[A]. 工程地质力学进展——纪念谷德振教授诞辰80周年论文集[C]. 北京: 地震出版社, 1994, 1~9.
- [12] Sun Yuke. Academic thoughts of Prof. Gu Dezhen—for the 80 anniversary of Prof. Gu Dezhen. Advances in Engineering Geomechanics- Proceedings of the 80 Anniversary of the Birth of Prof. Gu Dezhen. Beijing: Seismology Press, 1994, 1~9.
- [13] Yang Zhifa, Wang Sijing, Feng Ziliang, et al. Principle of Back Analysis in Geotechnical Engineering and Its Application. Beijing: Seismology Press, 2002.
- [14] 王思敬, 唐大荣, 杨志法. 岩体声波探测技术的基本原理及其初步应用[J]. 地质科学, 1974, 2(3): 269~282.
Wang Sijing, Tang Darong, Yang Zhifa. Preliminary application of acoustic technique for engineering rock measurements. Scientia Geologica Sinica, 1974, 2(3): 269~282.
- [15] Yang Zhifa, Ding Enbao, Zhang Sanqi. Elastic Finite Element Pattern Spm in the Plane Strain Problems for Underground Engineering. Beijing Science Press, 1989.
- [16] 杨志法. 可望推广的一种实用方法: 弹性均质条件下有限元图谱-位移反分析[A]. 水电与矿业工程中的岩石力学问题, 中国北方岩石力学与工程应用学术会议论文集[C]. 郑州, 1991, 67~74.
- [17] Yang Zhifa. Back analysis-finite element pattern Spm in elastic homogenous with potential for wide applications. Rock Mechanics Problem in Hydroelectric Powers and Mining Industry. Proceedings of North Rock Mechanics and Engineering Application. Zhengzhou, 1991, 67~74.
- [18] Yang Zhifa, Qi Junxiu, Liu Da'an, Dong Wanli, Liu Ying. Monitoring Technique in Geotechnical Engineering and Related Problems in Monitoring System. Beijing: Science Press, 2004.
- [19] Shang Yanjun, Wang Sijing, Li Guangcheng, Yang Zhifa. Retrospective case example using a comprehensive suitability index(CSI) for settlement of the Shisan-Ling power station, China[J]. International Journal of Rock Mechanics and Mining Sciences, 2000, 37(5): 839~853. 
- [20] Li X, Liao Q L, He J M. In-situ tests and a stochastic structural model of rock and soil aggregate in the Three Gorges Reservoir area, China[J]. Int. J. Rock Mech. Min. Sci., 41(3): 245~251.
- [21] Institute of Geology, CAS, Bureau of Tunneling in Ministry of Railway. Guidebook for Advanced Geological Prediction in Prompt Tunneling Jundu Mountain. Beijing: China Railway Publishing House, 1990.
- [22] Yang Zhifa, Liu Zhuhua. Discussion of principles of shotcrete-bolting from aspects of deformation and failure regulations of rock mass. Chinese Science and Technology, 1979, (1): 45~49.
- [23] 尚彦军, 杨志法, 刘英. 关于地质工程设计中突破口的预测方法的研究[J]. 工程地质学报, 1996, 4(4): 15~24. 浏览
Shang Yanjun, Yang Zhifa, Liu Ying. Study on prediction means of breach in geoenvironment design. Chinese Journal of Engineering Geology, 1996, 4(4): 15~24.
- [24] Sun Yuke, Gu Xun. Application of the Stereographic Projection in Engineering Geomechanics of Rock Mass. Beijing: Science Press, 1980.
- [25] Yang Zhifa, Wang Sijing, Gao Bingli. Coordinate Projection Diagram Method and Its Application in Stability Analysis of Rock Blocks. Beijing Science Press, 2009.
- [26] 王思敬. 工程地质学的大成综合理论[J]. 工程地质学报, 2011, 19(1): 1~5. 浏览
Wang Sijing. Meta-synthesis in the engineering geology. Journal of Engineering Geology, 2011, 19(1): 1~5. 浏览
- [27] China Standards. Specifications for Bolt-Shotcrete Support(GJB86-85). 1985.
- [28] Technical Standards for PLA in China. Temporal Specifications for Bolt-Shotcrete Support in Rock Engineering Projects. Beijing: Changhoh Chuban Gongsi, 1984.
- [29] China Standards. Specifications for Field Investigation in Underground Engineering(GJB2813-1997). 1997, 37.
- [30] 朱志澄. 构造地质学[M]. 北京: 地质出版社, 1984, 129~169.
- [31] Zhu Zhicheng. Structural Geology. Beijing: Geological Publishing House, 1984, 129~169.
- [32] 李德武. 隧道[M]. 北京: 中国铁道出版社, 2007, 7.
- [33] Li Dewu. Tunnel. Beijing: China Railway Publishing House, 2007, 7.
- [34] 杨志法, 王思敬, 许兵. 龙游石窟工程地质条件分析及保护对策初步研究[J]. 工程地质学报, 2000, 8(3): 292~295.
Yang Zhifa, Wang Sijing, Xu Bing. Analysis of the engineering geological conditions of Longyou stone caves and primary study on the protection strategies. Journal of Engineering Geology, 2000, 8(3): 292~295.
- [35] 杨志法, 胡维东, 张路青, 曾庆利, 郭改梅, 高丙丽. 锦绣黄岩蟠龙洞古地下洞室群的科学发现及初步分析[J]. 工程地质学报, 2007, 15(3): 322~327. 浏览
Yang Zhifa, Hu Weidong, Zhang Luqing, Zeng Qingli, Guo Gaimei, Gao Bingli. Scientific discoveries of Jinxiou-Huangyan panlongdong ancient

underground cave group and preliminary analyses. *Journal of Engineering Geology*, 2007,15(3): 322~327. 浏览

[36] Yang Zhifa, Yue Zhongqi, Li Lihui. Design, construction and mechanical behavior of relics of complete large Longyou rock caverns carved argillaceous siltstone ground[J]. *Journal of Rock Mechanics and Geotechnical Engineering*, 2011,3(2): 131~152.

[1] 朱连根, 黄曼. 岩爆预测的灰色关联系数分析与评价[J]. *工程地质学报*, 2011, 19(5): 664-668.

[2] 程强, 邵江, 宋洪图, 刘尚成. 大相岭泥巴山隧道岩体构造损伤分析[J]. *工程地质学报*, 2010, 18(S1): 37-46.

[3] 李丽慧, 杨志法, 刘建立. 充水对龙游大型古地下洞室群长期稳定性影响的研究[J]. *工程地质学报*, 2010, 18(S1): 120-125.